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			Nota de l’autor

			Em dic Francisco Marco, he dirigit una de les principals agències de detectius d’Espanya, i per això sé més coses de molta gent que la majoria. Odio la mentida, detesto la traïció, no accepto mai cap xantatge, ni parlo sobre els meus clients. Molta gent em té por i, fins i tot, hi ha qui creu que soc un espia. Però deixin-me que els expliqui un secret: soc un simple empresari que es dedica a saber coses dels altres, que fa bé la seva feina i no m’agrada saber res de la gent si no em contracta un client.

			Però amb aquest llibre faré una excepció als meus principis generals: el meu client soc jo. I, per això, aquí desvelo moltes més coses de les que explicaria en un informe d’investigació. Més de les que els meus enemics voldrien. Però, malauradament per a ells, com he dit, soc bo desvelant secrets dels altres, i més quan estic sota pressió. I en aquests cinc anys, com podran llegir, he patit massa traïcions i xantatges per callar; tants, que m’han empès a deixar de ser aquell personatge anònim del qual molta gent s’ha atrevit a opinar sense conèixer-lo.

			Si algú creu que aquesta és una investigació a favor o en contra del secessionisme, s’equivoca. Mentre es gestava i jo investigava totes les ramificacions de l’Operació Catalunya, he trobat gent, d’un bàndol i de l’altre, que creia que aquest llibre donaria «ales als independentistes» o que percebien que, si l’escrivia un «espanyolista declarat com jo, perdria l’essència del que s’ha fet en aquest país per evitar que ens independitzéssim». Tal com vaig dir al Parlament de Catalunya, no crec en els moviments secessionistes; em sento espanyol i vull continuar sent-ho, però no m’agrada que es defensin les idees polítiques vulnerant drets fonamentals. Ningú no hi trobarà reflexions o opinions sobre el dret a decidir o sobre un possible referèndum unilateral que, d’altra banda, és, sense cap mena de dubte, il·legal.

			Tampoc no és un llibre a favor o en contra d’una de les dues faccions policials que s’han configurat al voltant de l’Operació Catalunya i que tants titulars han donat a la premsa. Aquesta obra pretén ser una investigació objectiva sobre el que ha passat en aquests últims cinc anys als despatxos policials de Madrid i als carrers de Barcelona.

			També al voltant de l’Operació Catalunya, o a causa d’aquesta, s’ha produït un fenomen estrany amb els mitjans de comunicació. Alguns periodistes han pres partit i s’han convertit en guerrers d’idees que han atacat, fins i tot, els seus propis companys. Soc amic de molts d’ells i, per pudor i amistat, no entraré en el paper que pot haver exercit la premsa en l’Operació Catalunya. Només diré que no es pot culpar (com s’ha fet des de l’independentisme) a ningú per publicar el que apareixia en documents policials, més o menys oficials. Jo no ho vaig fer quan el PP em va detenir i alguns mitjans em van atacar a mi, perquè sé que les fonts d’informació són, per se, subjectives i, com diu un amic periodista, «busquen el seu propi interès», si bé, en aquest cas, la rellevància informativa era indiscutible.

			Ni tan sols és un llibre que pretengui mostrar la veritat del que es va fer contra mi des del PP i el Ministeri de l’Interior, tot i que les meves detencions van ser per causa de l’Operació Catalunya.

			Aquest és un llibre que reflecteix una investigació per conèixer i, sobretot, per desvelar com han actuat algunes forces i cossos de seguretat per desbaratar els plans dels partits polítics nacionalistes. Que quedi clar des del començament que la Policia del nostre país és una de les millors d’arreu del món; sempre ha actuat amb pocs mitjans i molta tenacitat. Però quan a un tècnic policial se li donen ordres polítiques, la seva feina s’esguerra. Si s’ha actuat de manera il·legal, ho diran els tribunals; jo no soc jutge. Soc un simple escrivà que, buscant proves per denunciar els qui van actuar contra mi i contra l’agència de detectius Método 3, va topar amb la veritat i l’ha plasmada en aquest llibre, que no deixa de ser un reflex del que des de les agències de detectius podem arribar a saber —i provar— als tribunals.

		

	
		
			PRÒLEG

			«A Francisco Marco m’agradaria veure’l i clavar-li un parell d’hòsties.»

			(Comissari Villarejo)

			Aquest llibre va començar com solen passar aquestes coses, per casualitat, quan vaig detectar que la Policia em seguia pel carrer Alcalá de Madrid, el 31 de gener de 2014. Feia poc que havia escrit un llibre on revelava la identitat operativa del comissari Villarejo, un dels membres de la Policia política, i em volien aniquilar.

			Aquell migdia de gener, aquests policies van creure que havia arribat el dia de revenjar-se de mi. Ja ho tenien tot preparat: documentació, confidents pagats, declaracions jurades i documents obtinguts il·legalment. Només necessitaven una denúncia i aviat podrien venjar el Cos Nacional de Policia, amb el qual jo m’havia atrevit a enfrontar-me públicament. Això no obstant, no van aconseguir, per més que ho van intentar, ficar-me a la presó; i em vaig oblidar d’ells, fins que, al juliol de 2016, vaig consultar un perfil de correu electrònic, que no acostumo a utilitzar habitualment, i hi vaig llegir el missatge d’una dona: «Hola, no sé si connecto amb la persona correcta. Busco Francisco Marco, el detectiu privat. M’agradaria parlar amb vostè».

			Automàticament li vaig telefonar. No puc dir-ne el nom perquè m’hi he compromès, però l’anomenaré Carolina.1

			«Això que t’explicaré és confidencial. No ho pots dir a ningú. Aquesta gent és molt perillosa i m’hi jugo la vida», em va dir la Carolina.

			Després de vint minuts de conversa vaig confiar en aquella dona, en aquella mare espantada —fins i tot diria que aterrida— i en la seva història. Així va néixer aquesta investigació sobre l’Operació Catalunya. Gràcies a ella vaig saber que era veritat tot el que havia pressentit des d’abans que la Policia Nacional em detingués el 18 de febrer de 2013, acusat d’haver gravat la dirigent del Partit Popular, Alícia Sánchez-Camacho, al restaurant La Camarga. Gràcies a ella he denunciat que la Policia Nacional havia utilitzat —i pagat amb diners públics!— dos dels meus exempleats per atacar-me, creient erròniament que jo era «un raval de Convergència». A aquesta dona li dec l’inici de les meves certeses, aquelles que després vaig anar completant, com un immens trencaclosques, amb altres entrevistes i proves.

			Les meves preguntes fins a aquella nit d’estiu eren molt més concretes: ha tingut res a veure La Moncloa amb la investigació prospectiva sobre Catalunya? S’han mogut fils ocults? Algun grup policial ha actuat al marge de la llei? Quin paper hi ha tingut la UDEF? Per què em van detenir? Han pagat a detectius per investigar polítics? Fins on ha arribat el Ministeri de l’Interior per mantenir la unitat d’Espanya?

			Llavors ja coneixia, i ho havia escrit en el meu llibre El método confidencial, l’autoria d’un informe policial apòcrif que acusava Artur Mas de tenir diners amagats a l’estranger. Ho havia fet un dels lampistes del Govern de Mariano Rajoy, el comissari Villarejo, del qual ara tothom s’atreveix a escriure i s’obliden de tots els serveis que va prestar a l’Estat quan era un gran desconegut. Això no obstant, qui va declarar sobre l’autoria d’aquell informe era un policia: l’inspector en cap Álvaro Ibáñez, que des de la UDEF judicialitzava tot el que altres feien sense empara judicial. Utilitzaven la UDEF per blanquejar els informes que feia la Unitat d’Intel·ligència sense empara judicial?

			En aquest llibre descobreixo qui són i com han actuat tots aquests policies que, protegits per una placa, a vegades han forjat el seu caràcter al marge de la llei: uns localitzant proves amb qualsevol mitjà i d’altres blanquejant la informació continguda en pen drives il·legals i tergiversant-la per fer-la servir als tribunals.

			I, malgrat que aquella calorosa i ja llunyana nit de juliol de l’any 2016 la vaig passar despert, rumiant pros i contres de recollir proves contra els qui han actuat al marge de la llei i a l’empara de l’anonimat d’una unitat policial secreta, poques setmanes després agafava un avió per visitar la Carolina a Florida, als Estats Units.

			Asseguts a la terrassa d’un Starbucks al Lincoln Road Mall de Miami, mentre escoltava el relat colpidor de la Carolina, vaig mirar de reüll la boca oberta i la cara de sorpresa de la Marion, la meva parella. Davant nostre teníem una dona desesperada, abandonada a la seva sort, amb la seva filla de dos anys corrent al nostre voltant.

			—Tinc por de parlar. Són gent molt poderosa —em va dir ella.

			La veu exànime d’aquella noia em va apartar de la meva vida tranquil·la. No em vaig aturar a rumiar. Aquella dona necessitava la nostra ajuda i jo no pensava pas deixar-la a l’estacada. Per això li vaig respondre:

			—Tranquil·litza’t, ningú no et farà mal.

			Qui era poderós? Julián Peribáñez, l’exempleat de Método 3 i pare d’aquella nena que corria al meu voltant?, em preguntava. En la meva agència de detectius hi havien treballat més de dos-cents professionals durant gairebé trenta anys i havia tingut només dues pomes podrides. I cap dels dos no era gent poderosa. Però també sabia, perquè ella m’ho havia escrit anteriorment per WhatsApp, que el pare de la seva filla no estava sol en tot allò: «En Julián treballa amb un expolicia corrupte».

			Vaig seguir escoltant.

			—I no sé què poden fer contra mi. Si a tu t’han intentat arruïnar la vida, imagina’t a mi —va afegir.

			—M’has dit que vas conèixer el policia que ha pagat a en Julián per investigar la família Pujol, oi? —Ella va fer que sí amb el cap—. És aquest? —li vaig preguntar.

			Davant d’ella hi havia la fotografia d’un dels policies vinculats al comissari Villarejo a Barcelona.

			—Sí, és ell —em va contestar—. Tinc por. A tu, per què t’han fet tot el que t’ha passat? Has escrit un llibre, et van robar informació i la van utilitzar. Després han treballat per a la Policia. Tot això, per què?

			Vaig sentir una onada d’odi a les venes i vaig obrir un vídeo. Se’m veia en un judici laboral amb Antonio Tamarit, el soci de Peribáñez, darrere meu. Vaig colpejar amb ràbia el play i se’m va sentir dir: «Aquest senyor m’ha denunciat a la Seguretat Social, m’ha amenaçat, coaccionat i m’ha demanat 80.000 euros a la porta d’aquest judici. Jo li he contestat que ni cinc euros. A aquest senyor l’he acomiadat perquè té antecedents penals. I, a Espanya, la llei impedeix a un detectiu exercir com a tal amb antecedents penals».

			—Per això —vaig dir a la Carolina—. Per diners. Per què, si no?

			Així doncs, aquella tarda, després de reunir-me amb ella en aquella zona comercial de Miami, vaig començar a escriure una denúncia contra tots els qui van formar part d’aquesta opereta politicopolicial, emparada i dirigida per dirigents populars, que m’ha portat a entrevistar-me amb policies, confidents, polítics, periodistes, advocats i imputats. Tot i que només gràcies a la Carolina i a altres fonts d’informació he pogut arribar fins al final. A cap d’ells no els vaig dir que, des que el gener de 2014 vaig detectar aquell seguiment policial al carrer Alcalá de Madrid, jo ja tenia la certesa que aquell operatiu públic existia. Ni aquella vegada ni les anteriors no em vaig espantar. Això no obstant, em va molestar que interferissin en la meva vida. Però el dia que aquells homes van intentar fer-me mal atacant la meva família o la meva parella, em vaig adonar que hi havia molt en joc i vaig jurar que no pararia fins que els portés davant dels tribunals de justícia. La meva detenció no havia estat un simple toc d’atenció o una mà de cartes trucada. Jo suposava molt més per a ells del que m’imaginava. Per això, em vaig proposar escriure aquest llibre, sense saber que posava la meva vida en perill.

			Totes les dades que apareixen a continuació són reals: dates, noms i acusacions, però, a diferència del meu llibre anterior, no es tracta de la història de la meva vida, ni tan sols d’una venjança. És una investigació sobre qui va ordenar i qui va executar un operatiu il·legal que durant els últims cinc anys ha recorregut molts països, ha regat de diners confidents i ha investigat polítics i empresaris amb l’única finalitat de lluitar contra l’independentisme català. Una investigació sobre aquells que em van advertir, sotto voce però sense por, en ple dia i al carrer: «Salva l’Alícia [Sánchez-Camacho]». Una investigació sobre com alguns membres del Partit Popular van posar en marxa un operatiu irregular i com alguns policies han pagat amb diners públics confidents per mentides. És un relat sobre investigacions i detencions il·legals. Una història que costa pensar que hagi passat al segle xxi en una democràcia continental. Però, al capdavall, una història real.

			Els fets es remunten al 2012, quan Mariano Rajoy va rebre Artur Mas al Palau de La Moncloa i no es van posar d’acord sobre el finançament a Catalunya. Llavors, sense saber-ho, començava la meva investigació sobre l’Operació Catalunya. Avui, amb aquest llibre, s’acaba.

			

			
				
					1. Al llarg de l’obra es reprodueix el llenguatge oral de la Carolina. (N. de l’E.)
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1 
L’origen dels problemes


			Gener de 2012

			—Et faran miques.

			
Això és el que em van dir al gener de 2012 alguns periodistes, empleats de la meva empresa, policies, membres del CNI, i fins i tot la Marita, la meva mare i fundadora de l’agència. Per què? Això no és tan senzill i mereix una explicació una mica detallada. Per això escric aquest llibre, per alliberar-me de la veritat. Però, com que he dit que aquesta història no és curta, deixin-me que ho expliqui des del començament. Situïn-se al gener de 2012, quan el PP acabava de guanyar les eleccions generals, CiU les catalanes i els dos partits es necessitaven per governar. En aquell temps, les coses m’anaven raonablement bé, tot i que no tant com es podia esperar, perquè la crisi afeixugava el país. Però l’equip jurídic i econòmic de la meva agència de detectius, Método 3, estava remodelant el grup empresarial i les investigacions continuaven fluint. Els telèfons no paraven de sonar i, en el terreny personal, les coses em funcionaven correctament. Fins que, precisament, va arribar Jorge Fernández Díaz al Ministeri de l’Interior. «Un català, com jo», vaig pensar. Algú que viu en el meu entorn, amb el qual tenia vincles personals, era qui dirigiria el Ministeri del qual depenem els detectius privats. En els darrers anys, la meva relació amb aquesta institució no havia estat bona a causa de les acusacions que penjaven damunt meu per haver investigat Ignacio González, l’expresident de la Comunitat de Madrid. I vaig pensar que amb Fernández Díaz les coses millorarien. Com m’equivocava!


			
González s’havia entestat a acusar-me d’haver-lo espiat i d’haver gravat un vídeo d’un viatge seu a Colòmbia que va acabar publicat a la Cadena Ser. La revista Interviú m’havia acusat directament d’haver-ho fet i alguns membres del Partit Popular m’havien fet saber privadament que González era un mal enemic. I tenien raó. Havia aconseguit que un jutge m’investigués, que canviés de policia judicial cada vegada que no li agradaven les conclusions dels seus informes, i tampoc no havia parat d’enviar-me missatges a través d’empresaris: ofertes econòmiques i de feina a canvi de reconèixer que jo l’havia investigat i de dir públicament qui era el meu client, amenaces velades a través de dirigents de patronals, i fins i tot algun client va deixar de contractar-me per suggeriment seu.


			D’altra banda, algú m’estava traint. Un antic empleat de la meva empresa, Antonio Tamarit, s’estava relacionant amb aquells ambients i acabaria situant-se al costat de González. Però no em vull avançar i crec que és millor que vagi pas a pas i expliqui les coses tal com van succeir. Ara tan sols cal que sàpiguen que Tamarit es va aliar amb certs policies per treure’m del mapa. I ja se sap que, quan el poder polític i les picabaralles personals s’uneixen, pot passar de tot.

			Per això els he dit que aquesta no és una història curta ni fàcil de relatar. Són cinc anys de la meva vida i és possible que no siguin els més tranquils, ni de bon tros els més feliços. Però formen part de mi i els vull explicar. Potser així entendran com i per què vaig acabar sent detingut l’any següent i com i per què aquest mateix grup de gent que primer va ajudar Ignacio González, després es va unir en el que s’ha conegut com l’Operació Catalunya.

			Tot comença amb un sopar de Nadal a casa del ministre Fernández Díaz. Mai no em vaig imaginar que el que va passar aquella freda nit de gener condicionaria tant el meu futur i m’obligaria a desvelar el pitjor cas de corrupció policial —amb permís dels GAL— que ha arrasat la democràcia del nostre país. Però sé que els nomenaments policials que es van dur a terme aquell gener de 2012 per part del ministre de l’Interior, Jorge Fernández Díaz, van ser, com he dit, l’origen de tots els meus problemes.

			Domicili de Jorge Fernández Díaz 
Barcelona

			Fatigat dels seus primers dies al capdavant del Ministeri de l’Interior, Fernández Díaz es va deixar caure a l’angle del gran sofà beix que dividia en dos la sala del seu magnífic habitatge del barri barceloní de Sarrià. Va inspirar amb força i un gran somriure de satisfacció li va inundar el rostre en sentir-se poderós. Malgrat que ni tan sols per Nadal es pogués prendre un moment de respir, aquell càrrec era el colofó perfecte per a una carrera política que havia iniciat als anys vuitanta.2

			Va obrir el seu maletí i en va treure uns papers, que va signar mecànicament. En acabat va estudiar l’informe que li havien preparat al Ministeri i, sobre el paper, no va trobar res que li desagradés sobre Eugenio Pino, al qual els propers dies pensava nomenar director adjunt operatiu (DAO) de la Policia Nacional.

			Pino era un home religiós, condició indispensable per treballar sota les seves ordres, i el seu expedient no mostrava cap mena de taca important: comissari principal des del juny de 2008, havia iniciat la seva carrera l’octubre del 1995 com a analista a la Comissaria General d’Informació. Posteriorment, i fins al juny de 2004, va ser el cap de les Unitats d’Intervenció de la Policia Nacional. Al juliol de 2004 s’havia fet càrrec de la direcció de la Comissaria Provincial d’Osca, i al desembre de 2008 va ser nomenat cap de brigada en la Direcció Adjunta Operativa, lloc que ocupava fins a aquells moments. Això no obstant, hi havia alguna cosa en aquell nomenament que a Fernández Díaz li grinyolava. Podria un policia que havia estat tota la seva carrera al capdavant dels antiavalots dirigir el cos de Policia?, devia preguntar-se cada cop més inquiet.

			El seu nom l’havia posat damunt la taula Ignacio Cosidó, portaveu del Grup Popular a la Comissió d’Interior del Congrés dels Diputats, al qual també pensava presentar públicament el mes següent com a nou director general de la Policia, cosa que havia causat perplexitat en les files populars, pel fet de posar al capdavant de la institució un home de perfil polític. Va rellegir un cop més l’expedient de Pino i va recordar les paraules de Cosidó: «Ha estat un dels comandaments més combatius en la “guerra” judicial contra l’anterior equip d’Interior, alhora que ha buscat una major professionalització del cos». Per això, finalment, va cedir i va signar el document.

			Una mica més tranquil va observar la seva biblioteca: l’Alcorà, la Bíblia i una història de Barcelona. Va sentir que tot l’esforç per arribar al poder havia valgut la pena, fins i tot el seu efímer pas com a governador civil de Barcelona el 1982. Llavors sí que va patir, quan havia hagut d’empresonar sis independentistes catalans per portar una pancarta amb el lema «Independència» en el transcurs de la manifestació contra la Llei orgànica d’harmonització del procés autonòmic (LOAPA). Va repassar mentalment la seva carrera: enginyer industrial de formació, va ser nomenat delegat provincial de Treball a Barcelona, amb la UCD al Govern. Al juliol del 1980, va passar a ocupar el càrrec de governador civil d’Astúries i, justament un any després, de Barcelona. En aquella època de transició, amb els moviments independentistes en alça i una embrionària Terra Lliure als carrers, Fernández Díaz sabia que s’havia guanyat la fama de dur, fet que l’enorgullia. Després va recalar a Aliança Popular (avui Partit Popular) i va controlar el partit a Barcelona.

			Va tornar al sofà, va posar els documents dins del maletí, va agafar les obres de Santa Teresa de la tauleta situada a la seva esquerra, al costat d’una foto de Benet XVI, i en va llegir un parell de paràgrafs mentre esperava que arribessin els convidats. Havia encarregat el càtering, i la Rosita, l’empleada de servei, s’ocuparia de recollir la taula. Ell havia comprat el vi amb el qual volia complimentar els amics amb qui pensava celebrar el seu nomenament com a ministre de l’Interior. Sabia que durant el sopar es parlaria de la recollida de signatures contra l’Estatut d’Autonomia i de les recents declaracions d’Alícia Sánchez-Camacho, la presidenta del PP a Catalunya, demanant que es complissin les sentències contra el bilingüisme, però ell sempre tenia resposta per a tot.

			Pocs minuts després va sentir la veu de l’Asun, la seva esposa, donant ordres al servei, i es va girar per observar al seu voltant: un gran quadre de Gonzalo Goytisolo en el qual posava amb ella i els seus fills, en Carlos i la María; dos petits quadres emmarcats amb pa d’or, i un altre parell, de Tàpies i Miró. Realment havia triomfat a la vida, devia pensar.

			—Jorge, ja són aquí —va sentir que li deien.

			Al cap d’una hora, tots xerraven al voltant d’una gran taula de fusta, servida per la Rosita. Els seus set amics el van felicitar pel discurs de la presa de possessió com a ministre: «Vivim en temps durs, temps complicats, que requeriran mà esquerra, mà dreta, saber exercir intel·ligentment l’autoritat legítima i l’autoritat democràtica, cosa que és perfectament compatible», havia dit.

			—Què diuen a Madrid sobre Artur Mas? —li va preguntar un dels seus amics.

			—La història de sempre, la veritat. El mes que ve es reuneix amb el president del Govern i ho arreglaran tot. CiU donarà suport al PP a Madrid i nosaltres els ajudarem a ells a Catalunya. Ara és un moment difícil per a tots i els socialistes ens han deixat un país a la ruïna. És hora de posar-hi el coll.

			—Ja, però tu saps que els nacionalistes sempre volen més autonomia i més diners per a Catalunya.

			—No hi ha diners per a ningú —va cloure la conversa el ministre.

			Tot seguit van parlar sobre ETA i sobre la crisi econòmica que s’aguditzava a Espanya, però, cap al final, un dels seus amics li va dir una cosa que mai no oblidaria:

			—Per cert, aquest tal Eugenio Pino, a qui ens has comentat que nomenaràs director adjunt de la Policia. Un home que prové dels antiavalots…

			—Sí —li va confirmar estranyat Fernández Díaz.

			—Em sembla que t’equivoques. Ara Espanya no necessita mà dura, sinó pau social.

			Aquell amic, encara avui, comenta aquesta circumstància, sense que Pino hagués posat en marxa la Policia política. Per a això faltava una mica més d’un mes i que els nacionalistes catalans enarboressin la bandera de l’independentisme. El primer pas tindria lloc els dies següents al Palau de La Moncloa.

			Palau de La Moncloa 
1 de febrer de 2012

			
L’arribada d’Artur Mas al Palau de La Moncloa, entre flaixos i espies, va ser el punt d’ignició de l’Operació Catalunya. Recordo que vaig veure l’escena, de reüll, al televisor que tinc penjat al meu despatx de l’avinguda de la Diagonal, entre carpetes amb investigacions de tota mena i els telèfons sonant a cada minut. Això no obstant, alguna cosa devia cridar la meva atenció i em va fer preveure que les coses no estaven sortint com els dos presidents volien. Potser va ser el rictus de la cara del president català, que ho deia tot: l’entrecella, el somriure tallant i la tensió al rostre anunciaven el principi de la fi. O potser van ser les quatre paraules pronunciades per Mariano Rajoy sotto voce i captades a traïció: «Visc en l’embolic». No ho sé, la veritat. No tinc ni idea de què em va cridar l’atenció d’aquella imatge, però vaig deixar de treballar i vaig centrar la meva mirada en el telenotícies. Aquella reunió va ser la que ho va pervertir tot.


			El president de la Generalitat havia arribat puntual al Palau de La Moncloa, on a dos quarts de cinc de la tarda el va rebre el president del Govern, Mariano Rajoy. Tan bon punt va baixar els esglaons de l’escalinata principal, i després d’allargar-li la mà, li va dir: «Visc en l’embolic».

			Artur Mas, forçat, va somriure, sense saber que el qui es trobava en un veritable embolic era ell. Això no obstant, aquelles quatre paraules resumeixen bé com se sentia Mariano Rajoy: assetjat pels sindicats, amb la ciutadania al caire d’una vaga general i a punt d’implantar les retallades més dures de la Transició espanyola.

			Mas va advertir Rajoy que, si no arribaven a un acord sobre el finançament de Catalunya, el partit es radicalitzaria. El PP encara donava suport a CiU al Parlament, però ja des de 2011 la Policia tenia ordres de controlar la deriva nacionalista dels convergents. En realitat, Mas va sentir que Rajoy li tancava la porta, i el sector més abertzale del partit, als quals Fernández Díaz anomena «talibans», volien un compromís independentista. Certament era així. Aquella reunió va acabar sense acord, però amb un avís: o Rajoy concedia un nou règim fiscal als catalans o el suport de Convergència i Unió al Govern tenia data de caducitat. El català havia votat en contra de la investidura de Rajoy3 quan la càpsula de La Moncloa (pla de seguretat que envolta tots els presidents del Govern) havia passat de José Luis Rodríguez Zapatero a Mariano Rajoy, el 20 de desembre de 2011. Això no obstant, CiU va donar suport a les primeres iniciatives en matèria econòmica4 del Govern de Rajoy, cosa que després d’aquella reunió quedava en suspens.

			El traspàs de poders al Ministeri de l’Interior també s’havia produït amb total normalitat. Això no obstant, alguna cosa va posar en estat d’alerta les forces i els cossos de seguretat. CiU havia posat en marxa una proposició no de llei en la qual es demanava que els Mossos d’Equadra poguessin accedir a les bases de dades del DNI, del control d’armes, de vehicles o d’estrangers que controlava el Cos Nacional de Policia. La cúpula policial va fer saber a Jorge Fernández Díaz que no havia de permetre que els Mossos d’Esquadra tinguessin accés a aquestes bases de dades i que havien de ser ells els qui autoritzessin, cas per cas, la informació que sol·licitaven. Només així podrien continuar controlant-les. Els clans policials a Madrid van començar a adonar-se de la deriva nacionalista i va ser Alícia Sánchez-Camacho, la presidenta del PP a Catalunya, qui ho va treure del cap als seus companys a Madrid: «Ens necessitem mútuament, no faran cap ximpleria», havia dit.

			S’equivocava.

			15 de febrer de 2012 
Parlament de Catalunya 
Sessió de Control al Govern de la Generalitat

			Alícia Sánchez-Camacho era la millor arma que tenia Jorge Fernández: una dona amb necessitat de poder, sense cap mena de fre intel·lectual i a qui no li importava manipular la veritat si amb això aconseguia els seus propòsits. Per això, en aquells primers compassos del Govern, va demostrar que era perfecta per al pla del PP a Catalunya. Que quins eren? Llegeixin:

			—Per repreguntar té la paraula l’excel·lentíssima senyora Alícia Sánchez-Camacho —recordo que va dir la presidenta del Parlament, Núria de Gispert,5 amb tots els parlamentaris callats.

			Des del centre de l’hemicicle, amb un vestit de colors verdosos i una jaqueta lila, es va aixecar la presidenta del Partit Popular de Catalunya (PPC) i va agafar el micròfon, amb un mig somriure al seu rostre hieràtic. En aquells dies se sentia poderosa. No en va, les cròniques de l’època assenyalen que «una de les poques demandes amb què Alícia Sánchez-Camacho s’havia presentat al Parlament en la seva presa de possessió com a diputada va ser la d’asseure’s, juntament amb els seus, exactament al centre de l’hemicicle». Fins llavors, el PPC havia estat relegat a una bancada lateral, lluny de l’enquadrament de les càmeres. «Y es que el emplazamiento del grupo parlamentario popular era una pura metáfora del papel que ocupaba en la sociedad catalana en tiempos de pactos de izquierda y de nacionalistas que acudían al notario para renegar de cualquier pacto con el PP. Como a los niños que se portan mal, los otros partidos se habían puesto de acuerdo para enviar al PP al rincón de pensar.»6

			Es va escurar el coll i va fer una nova ganyota. Va sentir que, finalment, havia capgirat la situació i era el centre de totes les atencions: el Partit Popular de Catalunya donava suport a CiU, mentre els nacionalistes votaven a favor de les mesures més impopulars de l’executiu de Mariano Rajoy.

			Just a la bancada inferior, algú la va mirar de reüll. Amb vestit gris, camisa blava i corbata fosca, hi havia assegut Oriol Pujol Ferrusola, que preveia una resposta tranquil·la, si bé amb els excessos verbals d’aquella dona que, amb la seva imatge de fer tronar i ploure, el seu caràcter altiu i la seva fortalesa davant els atacs, no deixava de manipular Mas amb anuncis de ruptura i somriures cínics que semblaven anunciar-li que el deixaria penjat. Per això Pujol va contenir la respiració fins que va començar a escoltar-la:

			—Vostè ha triat —va dir amb els ulls clavats en el president Mas— aquell soci amb el qual ha volgut aprovar els comptes i les lleis més importants del país, i aquest no és altre, senyor president, que el Partit Popular. Nosaltres ja sabem que a alguns els molesta —va afirmar mentre assenyalava a la seva dreta, on es trobaven els grups del PSC, ERC i ICV, i va afegir—: Aquest costat de la bancada és el passat del país i aquest, el futur de Catalunya.

			Les seves paraules van despertar els parlamentaris i la remor de veus va fer que Sánchez-Camacho reprimís un nou somriure cínic, mentre la presidenta de la Cambra cridava a l’ordre:

			—Senyores diputades, senyors diputats, els demano una mica de tranquil·litat. Continuï, senyora Sánchez-Camacho.

			—Gràcies, presidenta, especialment per la petició de tranquil·litat, que crec que és raonable —mig somriure i tornem-hi, que no ha estat res—: Senyor president —va dir per reivindicar el pacte amb CiU—, hem subscrit un acord que va més enllà d’un compromís pressupostari, ja que el compromís és en l’estabilitat pressupostària, en el compliment del dèficit, en la transparència de les empreses públiques, en la millor gestió del nostre sector públic i en la seva racionalització, i el compromís d’equipaments educatius i sanitaris, i el que és més important: la reforma tributària d’aquest país.

			Els seus companys van assentir amb el cap, amb cara d’aprovació, mentre la seva líder continuava amb la dissertació:

			—Senyor president, digui la veritat i reconegui el paper que aquest partit està fent al país i en aquesta cambra. I el reconeixement és el de la responsabilitat, el de la lleialtat en els moments de crisi; i aquells que tant critiquen —va dir assenyalant de nou la bancada del PSC, ERC i ICV— són els primers que després d’haver deixat el país abandonat i arruïnat haurien d’haver exercit aquesta responsabilitat i no el que estan fent com sempre, fins ara, que és no contribuir a la sortida de la crisi. Si aquest full de ruta és el de sortir de la crisi, ens seguirà tenint amb lleialtat i serietat, i espero que així sigui per part del Govern. Moltes gràcies.

			En acabat es va asseure orgullosa, sabent que seria la més mediàtica, entre aplaudiments del seu grup, el silenci de Convergència i l’empipament de la resta de grups parlamentaris. Alguns van recordar les paraules d’Enric Millo, la seva mà dreta al Parlament i actual delegat de Govern: «És una mala enemiga; com més la collen, més s’envalenteix. Jo l’he vista en moments realment durs i no s’enfonsa». D’altres, les de la seva mestra d’escola: «És una dona tossuda, que sempre va a la seva». Però segur que tots sabien que allò no acabaria bé.

			L’endemà, els convergents sabrien que aquella havia estat només la primera de les burles de Sánchez-Camacho.

			Esmorzar informatiu 
Fòrum Europa. Tribuna Catalunya 
16 de febrer de 2012

			Recordo la imatge del llavors alcalde de Girona i actual president de la Generalitat, el convergent Carles Puigdemont, caminant cap al faristol i situant-se dret, davant del micròfon, per defensar la política que estava duent a terme a Girona. No sabia que les seves paraules farien saltar les alarmes a Madrid i que aquell acte seria el detonant real de l’Operació Catalunya.

			Aquell matí va parlar durant una mica més de mitja hora, fins que el moderador, després de prendre nota de les preguntes que interessaven al públic, ple de periodistes, empresaris i algun polític, com el cap d’organització de Convergència, Francesc Sánchez, amb les seves característiques ulleres de color i la barba curta, que dissimula una cicatriu, va agafar el micròfon i va traslladar les preguntes a Puigdemont: «Vostè, que es declara independentista, creu que és més difícil defensar aquesta opció davant la societat després que el seu partit estigui pactant amb el Partit Popular?».

			Tranquil, Puigdemont va prendre la paraula:

			—No hi té res a veure; jo mateix pacto amb el Partit Popular a Girona per tirar endavant els pressupostos i les ordenances, no passa res. Fer pactes puntuals té molt a veure amb el model socioeconòmic que es vol. Per exemple, pel que fa a la CUP, estic molt allunyat del seu model socioeconòmic. No el vull pas per al meu país. Busco les millors aliances, sense cap mena de prejudici.

			Però ningú no sap que, just en el moment en què el moderador li feia la segona pregunta («Està d’acord amb Jordi Pujol que si el pacte fiscal amb el Govern del PP fracassa, CiU ha de fer un gir cap a l’independentisme?»), Francesc Sánchez va rebre una trucada del gerent del partit, que va escoltar, preocupat, durant uns segons. Hi havia dos policies a la Fundació Trias Fargas i havien de parlar amb ell. Per això es va aixecar silenciosament i es va dirigir cap a la sortida, sense poder escoltar la resposta de Puigdemont:

			—Jo soc militant des de l’any 83 i aquest debat el tenim des que ho soc. La diferència entre llavors i ara és que el debat sobre la independència, i en això estic d’acord amb el president Pujol, s’ha desplaçat, no diré que des de la marginalitat, però sí des dels extrems cap a la centralitat. Això és així. És un fet. Tant si estem d’acord com no amb la idea. Avui dia és molt més central i centrista parlar d’independència que d’autonomisme. O d’unitat espanyola, que és molt més radical. Està en els extrems del debat —va dir amb un somriure al rostre i movent les mans davant la seva cara cap a l’exterior—. Si ho analitzem en volum de gent i d’opinió, hi ha una minoria que defensaria el model de les autonomies, una minoria molt petita. En canvi, el debat sobre el sobiranisme ocupa l’espai central i, evidentment, a Convergència i Unió, o a Convergència en aquest cas, que és un partit que sempre s’ha mogut en la centralitat del país, és normal que el debat s’hagi estès àmpliament a les bases.

			Mentrestant, Francesc Sánchez corria amb la seva moto cap a la seu de la fundació del partit, on un parell de policies esperaven, a causa d’un manament, per sol·licitar els comptes de la fundació des de l’any 2000 fins a l’any 2009. Volien trobar proves sobre el finançament il·legal de Convergència.

			La Policia ja estava en peu de guerra.

			

			
				
					2. Nascut a Valladolid un 6 d’abril, cap al 1950, ciutat a la qual estava destinat el seu pare, un militar navarrès de Fitero (Navarra), que va arribar a ser tinent coronel de cavalleria, però que va acabar destinat a Barcelona, a la Guàrdia Urbana.

				

				
					3. Mariano Rajoy va ser elegit com a sisè president de Govern de la democràcia amb els 185 vots del PP, juntament amb els dos representants del Fòrum d’Astúries (FAC) i Unió del Poble Navarrès (UPN). S’hi van pronunciar en contra 149 parlamentaris (els del PSOE, CiU, IU, UPyD, BNG, Geroa Bai i Compromís-Equo).

				

				
					4. Mas va explicar que van votar a favor del PP per coherència «amb la nostra tradició. No ens van tremolar les cames pel fet de presentar mesures impopulars per tal d’evitar que l’economia catalana i espanyola se n’anessin en orris» i va revelar que «vam considerar l’abstenció, però davant la gravetat de la situació, el ni carn ni peix no serveix».

				

				
					5. Núria de Gispert Català (Barcelona, 6 d’abril de 1949) és una política democristiana i advocada espanyola, presidenta del Parlament de Catalunya de 2010 al 2015.

				

				
					6. El País (11 de febrer de 2012).

				

			

		

	
		
			
2 
Protegir el PP


			Amb el temps he entès que la reunió de Mas i Rajoy, juntament amb la conferència de Puigdemont, va propiciar el cop d’estat tou al qual ha estat sotmesa Catalunya en els últims cinc anys. Tot això mitjançant la intervenció d’un grup de policies, entre els quals hi ha els millors investigadors de blanqueig de capitals, els que saben infiltrar-se més bé i els més capacitats per intervenir telèfons i captar, a canvi de diners, traïdors que s’uneixen per investigar fora de les vies legals els polítics catalans i aconseguir mitjançant la seva imputació judicial canviar el rumb de les seves idees.

			Aquest llibre que té entre les seves mans demostra que hi havia una brigada policial secreta que pretenia subvertir l’ordre democràtic de les urnes amb investigacions prospectives per triar les «peces de caça», furgar en la seva vida i, si hi trobaven algun punt feble, blanquejar la informació a través de les brigades oficials.

			Un equip de quaranta homes amb llicència per fer el que volguessin, el superior dels quals deia públicament: «Qui alça el dit i diu “independència”, a aquest l’investiguem». Homes i dones amb capacitat per intervenir telèfons mòbils, per pagar amb fons públics secrets a testimonis a canvi de confessions falses i que, a més, gaudien de la impunitat dels seus caps i la protecció d’un Govern per «evitar la destrucció de la unitat d’Espanya».

			«Això va de ficar gent a la presó», ha dit un dels confidents d’aquest grup, pagats per mentir a diverses persones. I això és el que ha passat al si de la Policia espanyola entre febrer de 2012 i 2017, any, aquest últim, en què el ministre de l’Interior, Juan Ignacio Zoido, va desarticular aquest grup després de comprendre el que havien fet.

			Però, un cop més, m’avanço.

			Recordo que aquells dies de finals de febrer van fer vibrar els mòbils de tots aquells que ens dediquem a l’obtenció d’informació amb finalitats d’investigació: «Alerta, la Policia va darrere els detectius privats. Aneu amb compte, perquè estan fent servir clients ficticis per intentar que demaneu informació il·legal i tenir-vos enganxats». La veritat és que jo no vaig fer gaire cas d’aquests advertiments, però vaig informar el meu equip de detectius perquè extremessin les precaucions i es mantinguessin en la més estricta legalitat.

			Mentrestant, a València, les paraules dels amics de Fernández Díaz prenien vida i la Policia Nacional feia gala de la seva nova estratègia en matèria de repressió de disturbis. El nou director adjunt operatiu (DAO) de la Policia, Eugenio Pino, havia donat via lliure als seus, les unitats d’intervenció. Pino és un home d’honor, de profundes conviccions religioses, que creu que és descendent de santa Teresa de Jesús, i no pensava permetre pas que aquells estudiants taquessin els primers compassos del Govern. Així, va imposar a la Policia el decòrum, nous uniformes, cabells curts i marcialitat, va transmetre la consigna «de ser contundents» i va donar via lliure als antiavalots, va advertir el sindicat policial SUP.7 Cosa que es va comprovar en aquelles manifestacions que reclamaven menys retallades en educació i que van acabar amb detencions selectives de dirigents estudiantils i activistes destacats del 15-M.8

			Ministeri de l’Interior 
Paseo de la Castellana, 5. Madrid 
21 de febrer de 2012

			
La història d’excessos d’aquest grup comença quan Jorge Fernández Díaz es troba amb un greu problema: la Policia de Rubalcaba. «Necessitaven silenciar els comandaments policials de l’era Zapatero i que no hi hagués filtracions interessades i investigacions clandestines», em va informar un policia penedit.9 I tenia raó. En aquells primers compassos de legislatura, es van dedicar a controlar les investigacions que afectaven el Partit Popular i a eliminar qualsevol rastre dels policies que havien copat el Ministeri de l’Interior durant l’època del PSOE.


			Obsessiu i primmirat, Fernández Díaz devorava les cròniques de les violentes càrregues policials que s’havien produït a València i havia fet cridar a capítol els responsables policials. Recordava les paraules dels seus amics al sopar que havia tingut lloc per Nadal i no pensava permetre que els seus primers dies de Govern s’entelessin amb actuacions desmesurades dels seus «homes sobre el terreny»10 contra estudiants que protestaven per les retallades en educació. A la taula, a més del resum de la premsa diària, hi havia una carpeta vermella, una altra amb els documents que havia de signar, una foto del Rei dedicada i les dels seus nets. Al costat, un sistema de telefonia segur que li havia proporcionat el Centre Nacional d’Intel·ligència.

			Inquiet, esperava l’arribada dels comandaments policials, que es van presentar davant el seu cap de gabinet amb cinc minuts d’antelació. Aquest els va fer seure al voltant de la taula fosca, amb rivets daurats i seients de pell, sota la mirada escrutadora del retrat d’Eduardo Dato Iradier, que va ser ministre de la Governació entre el 1899 i el 1900, pintat per José Blanco. El mateix Dato que va intentar frustrar el desafiament secessionista de Solidaritat Catalana, fundada per Francesc Cambó, i que va ordenar a l’exèrcit sufocar la vaga general del 1917, que va acabar amb desenes de morts a Sabadell (Barcelona), era qui ara presidia la sala. Tampoc els seus comandaments policials no van ser conscients de la burla que la història havia preparat, ja que en aquella sala, pocs mesos després, s’organitzaria l’Operació Catalunya.

			Amb Eugenio Pino, havien arribat a la cita els membres de la cúpula del Sindicat Professional de la Policia (SPP). Al seu costat es va situar l’inspector en cap José Ángel Fuentes Gago, que havia presidit l’SPP, on se’l recorda com un «magnífic professional»,11, 12 Juntament amb ells, Marcelino Martín Blas, que aviat es convertiria en la mà dreta de Pino i que es va fer càrrec de la Unitat d’Afers Interns. Ell havia estat el policia que preparava les dades policials per a Ignacio Cosidó, quan el PP era a l’oposició; un home d’idees de dretes i incapaç d’entendre els policies que es venien per un plat de llenties. També hi havia José Luis Olivera, amb fama d’independent i home llest, que sense ser de la seva camarilla el va mantenir a càrrec de la Unitat de Delinqüència Econòmica i Fiscal (UDEF) i que, al cap d’uns mesos, acabaria dirigint el Centre d’Intel·ligència contra el Terrorisme i el Crim Organitzat. Algun periodista el considera «capaç de ser condecorat per destapar la Gürtel en l’època de Rubalcaba i per tornar-ho a tapar amb el PP». Fernández Díaz, i la majoria dels alts comandaments polítics que l’han conegut, el descriuen com un home tècnic i un gran policia. «Tots els Governs fan servir la Policia en interès propi, ni més ni menys que amb aquell grup», m’informaria temps després un dels membres d’aquest grup de policies patriòtics.13

			Una mica menys conflictiva havia estat l’elecció del màxim responsable de la Comissaria General d’Informació en la persona d’Enrique Barón, antic responsable de la lluita contra ETA al País Basc i càrrec de confiança en serveis especials d’Ignacio González, a la Direcció de Seguretat i Interior de la Comunitat de Madrid.

			I tots es van asseure al voltant de la taula. Amb ells, Ignacio Cosidó, flamant director general de la Policia.

			El ministre els va explicar que l’acabat de néixer Govern de Mariano Rajoy tenia dos reptes polítics essencials per a Espanya: el més urgent era frenar la brutal caiguda de l’ocupació —més de cinc milions d’aturats— i sortir d’una crisi que durava gairebé cinc anys. El segon, frenar els atacs i les investigacions que hi havia sobre el Partit Popular. Per això, la part més dura de la reunió va ser quan els comandaments policials van exigir més cessaments a la cúpula de la Policia.

			L’arribada de la nova direcció política a Interior havia suposat la destitució de deu dels tretze alts comandaments policials de l’època Rubalcaba i el desembarcament del Sindicat Professional de la Policia (SPP); col·locar amb els seus dirigents als càrrecs policials era clau per protegir el PP de nous casos de corrupció, com la Gürtel. N’havien sortit Juan Antonio González, responsable de les unitats que van investigar els casos Gürtel14 i Palma Arena15 i que havien fet seure al banc dels acusats els expresidents autonòmics del PP Jaume Matas i Francisco Camps. També van fer passar per la guillotina el policia Miguel Valverde. El Sindicat Unificat de Policia (SUP), majoritari al cos, va denunciar que la renovació era la «més polititzada des de l’arribada de la democràcia» i en aquells primers compassos de l’any era del que més es parlava en les seves reunions.

			—Cal controlar les investigacions policials sobre casos com la Gürtel —va dir un dels assistents a la reunió, segons se m’ha confiat.

			—Marcelino Martín Blas és l’home ideal per a aquestes funcions. La Unitat d’Afers Interns treballa de manera secreta i en Marcelino pot començar a controlar tots aquests casos —va dir Pino, que tot seguit devia afegir—: Ministre, vull que la Policia Nacional torni a tenir decòrum i, per això, crec que en les cerimònies del cos hi ha d’haver una desfilada d’agents, descàrregues de fuselleria, i que la tradicional Marxa fúnebre de Chopin que es toca quan es fa l’ofrena als caiguts sigui substituïda per una cançó militar de dol en la qual s’ha inclòs la paraula policia.16

			No sé si a Fernández Díaz li va estranyar allò, però el cas és que va permetre que alguna d’aquelles idees es posés en marxa. Després van parlar sobre l’organització policial i Cosidó els va indicar:

			—S’ha acabat l’experiment del ministre Juan Alberto Belloch17 que impedia a la Comissaria d’Informació dur a terme operacions antiterroristes, i s’havia de limitar a facilitar a les unitats orgàniques de policia judicial la informació. A partir d’ara, des de la DAO, es controlarà tota la informació sobre corrupció que aparegui per aquí.18

			—Per cert, ministre, han trucat un parell de persones que diuen que tenen informació sobre Catalunya i sobre casos de corrupció a CiU. A qui ho encarreguem? —devia preguntar Pino.

			I aquí va aparèixer el nom de José Manuel Villarejo, un experimentat espia d’Interior, que duria a terme les investigacions en el cas català. Aquestes investigacions secretes van ser efectuades des de la Unitat d’Intel·ligència, que controlava Villarejo des de feia vint anys. «Como agente encubierto, con una red de colaboradores infiltrada por todo el mundo y aportando información de los delitos más graves —como tráfico de armas, tráfico de drogas, trata, así como el blanqueo de capitales procedente de estos delitos, corrupción política y, por supuesto, terrorismo en todas sus modalidades»,19 «el senyor llop ja era allà», em diuen des de l’entorn del comissari.20 «Un dia investigava una cosa i l’endemà, una de diferent. És un paio amb la seva pròpia moral, que a vegades coincideix amb la llei i d’altres no, però sempre amb un ull enganxat a l’Estat i no al Govern de torn», em va indicar la mateixa font d’informació.

			Certament era així. Villarejo estava adscrit a la Direcció Adjunta Operativa de la Policia des de feia més de vint anys. És un home acostumat a les ombres i a la llauneria policial, sense importar-li si arrisca la pell. Va començar a treballar com a agent encobert a finals dels anys vuitanta i actua amb identitats suposades. Els seus amics el consideren un heroi, algú que «ha prestat serveis com a infiltrat en escenaris gairebé sempre relacionats amb el terrorisme, primer d’ETA i, des dels últims vint anys, sobre el fonamentalista islamista, amb feines a Somàlia, l’Iran, l’Iraq, l’Afganistan, Líban i Síria, entre d’altres».21 Els seus enemics, una persona «sense escrúpols que no para fins que aconsegueix els seus objectius»,22 algú capaç de desencadenar «l’infern mediàtic» sobre un company fins a apartar-lo de la Policia.23 Sigui com sigui, el cas és que Villarejo és un home amb gràcia i segones intencions. «És un comissari, però no té comissaria. És un comandament policial, però no té càrrec orgànic dins de l’estament. José Villarejo és un policia veterà que treballa a Serveis Especials».24

			—Villarejo és qui ha investigat Ignacio González [president de la Comunitat de Madrid] —va informar Marcelino Martín Blas—. Si el posem a investigar altres coses, s’oblidarà de González.

			—Bé, doncs. I pel que fa als incidents de València, què dic? —devia preguntar Fernández Díaz, ja que un cop acabada la reunió va reconèixer públicament que en els incidents potser hi va haver «algun excés i alguna actuació desafortunada per part d’algun policia», si bé poques hores més tard se’n desdiria: «No havia volgut dir el que havia dit».

			En sortir de la reunió, algú va trucar a Villarejo perquè s’oblidés de la investigació d’Ignacio González.

			«Ignacio Cosidó i Nacho González són amics des que tots dos formaven part d’Interior en l’època d’Acebes», m’informa un exalt càrrec del Partit Popular de Madrid,25 cosa que concorda amb les declaracions de Villarejo: «Cosidó, a través de Marcelino Martín Blas, em va fer saber que havia de deixar d’investigar González».26

			Però González no seria pas l’únic a qui pensaven protegir. Luis Bárcenas, el tresorer del PP, també rebria una empenta.

			Seu del diari La Razón 
Josefa Valcárcel, 42. Madrid 
Març de 2012

			
Jo no sabia que en aquells mateixos dies Luis Bárcenas va arribar a la seu de La Razón i a la porta l’esperava Francisco Marhuenda.27 Van pujar els graons sense saber que a l’exterior algú controlava els seus passos. Segons el mateix Bárcenas, «Villarejo va assegurar que hi havia un dispositiu policial per investigar quines proves tenia en poder seu l’extresorer per informar-ne directament la direcció del PP. El cas és que no hi ha cap diligència per escrit en el sumari del Cas Gürtel que ordenés seguir tots els passos que feia Bárcenas. I si no hi ha ordre judicial, és fals o hi ha un delicte de prevaricació».28 Però d’aquella reunió, en va sorgir el nom del primer empresari que es veuria retratat en múltiples diligències policials simplement pel fet de dir-se Luis, com Bárcenas.


			Bárcenas havia acordat una visita amb Mauricio Casals, president del diari, que, segons les seves pròpies paraules, «actuava com el seu interlocutor amb Jorge Fernández i amb el seu cap de gabinet —nomenat posteriorment com a secretari d’Estat d’Interior—, Francisco Martínez». Els lletrats de Bárcenas necessitaven que la Policia investigués qui era «Luis el Cabrón», atès que sabien que no era ell.29 A canvi, els donaria el silenci que des del PP se li exigia.

			La història dels problemes de Bárcenas es remunta al 23 de febrer de 2009, dos mesos després de l’Operació Gürtel, i a un informe policial signat per la UDEF, on s’identificava el tresorer del PP com a «Luis el Cabrón» en la comptabilitat oculta de Francisco Correa. Bárcenas, llavors, lluitava per desvincular-se d’aquells pagaments amb l’argument que es tractava de Luis Delso, president d’Isolux.

			La resposta que va obtenir li va semblar inquietant:

			—Olivera30 demana que, si es fa això per tu, Galeote31 retiri la demanda que ha interposat contra l’inspector en cap Morocho. —Morocho, la bèstia negra del PP, havia investigat «els informes més delicats sobre el partit del Govern. Documents tan durs que el mateix Jorge Fernández es va excusar dient que la UDEF «trabajaba a las órdenes del juez y no del ministro del Interior».32

			—Quina denúncia? —va preguntar Bárcenas.

			—[Gerardo] Galeote ha denunciat Morocho per revelació de secrets.33

			—Parlaré amb ell —devia dir a Mauricio Casals—, però la Policia sap perfectament que jo no soc Luis el Cabrón.

			Olivera, el llavors cap de la UDEF i un dels millors amics de Villarejo, al qual havia ajudat en moltes investigacions, com en el Cas Malaya,34 s’havia d’encarregar de tot. El nom de Luis Delso acabava d’entrar a la llista dels nombrosos empresaris que, mesos més tard, apareixerien en els informes confidencials de l’Operació Catalunya.

			Direcció General de la Policia 
Miguel Ángel, 5. Madrid 
23 de març de 2012

			El comissari de Marbella, Hermes de Dios, aquell matí va pujar els graons de la Direcció General de la Policia, al carrer Miguel Ángel de Madrid. L’havia citat el comissari d’Afers Interns, Marcelino Martín Blas, el qual «li va transmetre, en nom d’Ignacio Cosidó, que havia de signar un escrit prèviament redactat, on s’exposaven els suposats resultats negatius de la investigació. I que havia d’estripar l’informe de la seva investigació. En cas contrari, seria expulsat fulminantment de la Policia», informa el comissari Villarejo.35 El comissari de Marbella no va accedir al tracte i la resposta de la Policia de Fernández Díaz va ser contundent. A partir d’aquelles dates es van creure intocables.

			Martín Blas estava molt nerviós. Elegant, tot i no tenir cabells, entra i surt unes quantes vegades del despatx d’Ignacio Cosidó. Diversos policies havien rebut informació que «Ignacio González, el president de la Comunitat de Madrid, podria haver cobrat unes comissions il·legals, entre les quals hi podria haver un àtic a Marbella».36

			La història és que durant la investigació del Cas Gürtel havia arribat a la Policia una informació segons la qual González havia estat obsequiat amb l’àtic per haver requalificat per a la immobiliària Martinsa uns terrenys a Arganda del Rey. González va al·legar que tenia llogat l’habitatge a una empresa constituïda a Delaware (EUA), si bé després, enmig de la polèmica, el va comprar amb la seva dona.37

			L’anterior DAO, Fernández Chico, un home primmirat i que no volia que es digués que la Policia estava al servei d’un partit, havia decidit investigar Ignacio González de «manera reservada», a través del comissari Villarejo, que al seu torn va dur a terme una nota informativa secreta l’11 de juliol de 2011 i va posar en marxa, «dins del més absolut secret i discreció», unes indagacions locals a través del comissari de Marbella, Agapito Hermes de Dios.

			Doncs bé, pocs mesos abans, a les 20.30 h del 4 d’agost de 2011, el comissari Villarejo havia enviat un correu electrònic al comissari de Marbella, Hermes de Dios, on l’informava del següent: «Coincidint amb el viatge del vicepresident de la Comunitat de Madrid a Colòmbia, es va detectar la seva presència en un immoble d’una urbanització de Marbella, adduint a amics i veïns del lloc que la relació amb aquell immoble era per a un lloguer amb opció de compra. Malgrat que la seva esposa va adquirir tot el mobiliari d’alta gamma, de manera que feia l’efecte que actuava com si en realitat fos de la seva propietat».

			Ignacio González, amb els rumors en marxa, havia acudit a un conegut seu,38 el comissari Enrique García Castaño, home corpulent i directe, a qui coneixen com El Gordo, director de la Unitat Central de Suport Operatiu (UCAO).39 A García Castaño el defineixen com «un supervivent» que ha resistit governs de tots els signes polítics, per la seva eficient lluita en matèria de terrorisme. Era l’home de les escoltes i les gravacions. El custodi del material sensible. És el «company de Villarejo»,40 amb un historial impressionant: va ser un infiltrat en els ambients d’ultradreta amb la UCD, va informar el PP en l’època dels GAL41 i apareix vinculat a les investigacions de l’11-M. És, simplement, un dels principals llauners de la Policia.

			I va ser el 20 de novembre de 2011, quan González va cavar la seva pròpia fossa i el que ara feia anar de corcoll Martín Blas. La veritat és que això sí que és una història d’espies i, per això, deixin-me que els l’expliqui. Aquell matí, Ignacio González havia arribat a les onze tocades a la cafeteria situada entre la Puerta del Sol i el carrer Mayor. Va caminar tranquil·lament cap a la primera planta, on ja l’esperaven García Castaño i Villarejo. Inquiet i incòmode, González va saludar uns empleats del seu gabinet que en aquells moments prenien cafè i, quan García Castaño li va fer un gest amb la mà, el llavors president dels madrilenys va caminar cap a ells, sense saber qui era realment l’altre comissari.

			Villarejo el va saludar amb el seu habitual accent cordovès. S’havia guardat una gravadora digital de la marca Sony a l’americana: havia d’estirar-li la llengua per obtenir proves que el vinculessin a la compra de l’àtic de Marbella; tot i que aquell tema li semblava una minúcia, «devia un favor a un polític madrileny que odiava González».42

			Mentre González escoltava atentament les presentacions de García Castaño, rumiava què havia de dir. Tampoc no li feia falta assabentar-se de qui era Pepe Villarejo: un policia de la Comissaria General de Policia havia fet una fitxa al polític en què Villarejo apareixia relacionat amb afers policials d’allò més escabrosos; però el cas és que aquell home sense vicis, llevat del de la feina i el seu amor incondicional envers la seva família, tenia fama de tirar sempre pel «camí del mig», sense importar-li les conseqüències, i estava acostumat a guanyar totes les batalles. Per això González va intentar mostrar-se tan poc preocupat com li va ser possible.

			—L’americà —va dir Villarejo, acabades les presentacions i amb relació al testaferro mexicà Rudy Valner, que va adquirir el dúplex de la urbanització La Alhambra del Golf al maig de 2008 sense ni tan sols veure’l, després de visitar-lo dues vegades la dona de González—43 és una societat pantalla que s’ha muntat —va afirmar en referència a l’empresari que suposadament havia pagat a González una comissió, fet pel qual està sent investigat i mai no ha estat condemnat—,44 perquè era molt descarat dir: «Agafa l’àtic per a tu». Per això es munta la societat de Delaware.

			Villarejo pretenia guanyar-se la seva confiança i obtenir els documents que els seus companys de la comissaria de Marbella necessitaven per tancar la investigació contra el polític i, per això, els va demanar, adduint que era la millor manera de posar fi als rumors, i González, finalment, va aconseguir dir:

			—Ja, el tema és que si surt… això és el que jo no vull.

			Després van parlar dels aspectes més concrets del cas i d’altres polítics, fins que Villarejo, gairebé quaranta minuts després, va afirmar:

			—Tens el meu telèfon, tot i que a través de l’Enrique [García Castaño] em pots localitzar.

			García Castaño, que fins a aquell moment semblava escoltar més que parlar, gran coneixedor de la inseguretat dels telèfons mòbils, el va interrompre:

			—Per telèfon no és gens segur, eh?

			—Per això, me l’anava a apuntar aquí —va afirmar González assenyalant el seu mòbil—, però me l’apuntaré aquí, millor —va concloure després d’agafar un tovalló.

			Villarejo va somriure.

			—Em dius: «Soc el teu cosí Iñaki» i ens veiem. Com diu l’Enrique, si quedem tots tres, millor. Però si per alguna raó ell està de viatge, «Escolta, Pepe, pom». Jo la setmana que ve me n’haig d’anar, per això és una oportunitat collonuda que quan torni diguis: «Tinc una informació, explicar una historieta, tirar pilotes fora i ja està» —afirma per guanyar-se la seva amistat—. Pel que fa a mi, ja ho saps: som col·legues i a prendre per cul, tio.

			Minuts més tard, González s’aixecava penedit d’haver anat a aquella reunió, mentre els policies van esperar per quedar-se sols i concloure: «Està ben atrapat, el paio; està cagat».

			Hores més tard, Villarejo va abocar el contingut de la conversa en un ordinador extern i, posteriorment, ho va gravar en un pen drive, que va lliurar al seu superior, Fernández-Chico. «Són els pen drive que acostumo a fer servir quan haig d’aportar una gravació d’interès», explicaria al cap d’uns anys en seu judicial.

			González, llavors, ja estava en mans dels dos homes que més coses sabien a Interior: el dels micròfons i seguiments, i l’agent encobert que controlava espies per tot el país. Villarejo va reportar als seus superiors la reunió, convençut que, un cop més, s’havia guanyat el seu sou com a assessor d’intel·ligència del Ministeri de l’Interior. Però no sabia que González no es deixava vèncer tan fàcilment.

			El polític madrileny va acudir al seu amic i company Ignacio Cosidó. I ara Martín Blas havia de fer desaparèixer totes aquelles proves. Per això, després de parlar amb el comissari de Marbella, Hermes de Dios, va aconseguir presentar un escrit redactat en un ordinador del carrer Miguel Ángel que, aparentment, exonerava el president de la Comunitat de Madrid.

			«Els resultats de la informació reservada sobre aquest tema han estat infructuosos i no s’ha trobat cap mena d’activitat delictiva en relació amb aquest afer […]. La informació es va tancar a principis d’any [2012], ja que no es van trobar indicis de delicte per part dels funcionaris de la comissaria de Marbella», diu el document.

			Al cap d’uns mesos, el 16 d’abril de 2012, la Unitat d’Afers Interns que dirigia Martín Blas faria una nota informativa que assenyala: «Se’n dedueix, doncs, que el comissari de Marbella va continuar una investigació que havia iniciat mesos enrere, sense haver-ne informat en absolut a cap dels seus superiors i encara menys el director adjunt operatiu actual».

			Pino ja tenia el que volia: desactivada la investigació sobre Ignacio González, malgrat que, per a alguns, com la periodista Patricia López,45 la cosa anava més enllà i el DAO coneixia la suposada requalificació a Arganda del Rey, ja que la seva filla, María Pino, n’era la tinent d’alcalde i consellera d’Economia i Hisenda en el moment en què Ignacio González va adquirir l’àtic.

			Tant si és veritat com si no, Villarejo va sostenir durant la investigació interna del cas de l’àtic que ell només havia tingut informació «ocasional» del que s’anava sabent de González i que desconeixia els informes que Hermes de Dios donava al finat Fernández Chico. I és que la majoria d’agents que han investigat l’àtic han estat expedientats, destituïts o traslladats després que el PP arribés al Govern.

			Villarejo, però, va continuar adscrit al DAO i aviat destacaria amb el tema català i s’hi dedicaria gairebé exclusivament, perquè CiU es disposava a iniciar el seu procés de radicalització.
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					38. El diari Público va assenyalar que «según su declaración, Ignacio González le manifestó tomando un café que estaba indignado porque unos periodistas le habían preguntado sobre la adquisición del ático de Estepona. Entonces García Castaño le dijo que “hablara con su asesoría jurídica” y “que se lo comentaría al subdirector” de la policía, que en ese momento era Miguel Ángel Fernández Chico, director adjunto operativo (DAO) durante el Gobierno del PSOE y que falleció hace unos años. Sin embargo, en diferentes conversaciones mantenidas con Público, el comisario García Castaño aseguró: “La cita con Ignacio González la monto yo, para que te quede a ti claro. Ignacio González es amigo mío”. Según explicó: “Yo monto una reunión hace cuatro años con Ignacio González porque el hombre, entre otras cosas, estaba preocupado. Le dije: “Habla con tu asesoría jurídica o yo, que conozco a un comisario que es experto en estas cosas, te lo traigo y hablas con él”. Y eso es lo que hice y a mí no me ha llamado chantajista».

				

				
					39. El Ministeri de l’Interior li va obrir una informació reservada al mes de gener de 2017 i, finalment, va ser destituït després que Público desvelés les seves converses amb Eugenio Pino i la seva implicació en el presumpte xantatge al Centre Nacional d’Intel·ligència (CNI) i la Casa Reial, consistent a desvelar detalls de la suposada relació entre el rei Joan Carles i l’aristòcrata alemanya Corinna zu Sayn-Wittgenstein.

				

				
					40. Entrevista de l’autor amb un alt comandament de la Policia (22 de març de 2017).

				

				
					41. Entrevista a Fernando Lázaro, a Es la Tarde de Dieter (7 de febrer de 2017).

				

				
					42. Entrevista de l’autor amb un exalt càrrec de la Comunitat de Madrid (19 de març de 2017).

				

				
					43. Esteban Urreiztieta (8 de març de 2015).

				

				
					44. Segons la interlocutòria de l’Audiència Provincial de Màlaga de 9 de desembre de 2016: «Es tracta d’aclarir com es produeix el lloguer i la posterior venda del bé immoble objecte de la causa i, per fer-ho, cal conèixer la capacitat econòmica dels investigats». «Som», afegeix l’Audiència Provincial de Màlaga, «davant un possible delicte contra la Hisenda Pública, blanqueig de capitals i suborn» i, per això, cal analitzar la relació dels investigats amb el bé en concret (dates i títol).

				

				
					45. Público (27 de febrer de 2016).
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